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Čas prázdnin… Jaký je to vlastně čas? Asi by bylo 

lepší se zeptat, jaké jsou to vlastně časy, 

poněvadž zrovna v této roční době si jen 

s měřením času na stopkách nevystačíte. 

Počítáte na konci června dny do poslední velké 

písemky, do uzavření klasifikace, do rozdání 

vysvědčení a do vydání posledního čísla Vašeho 

oblíbeného školního časopisu? Výborně, pak na 

Vás naplno doléhá linearita času. Čas ubíhá 

(anebo – protože je relativní – se pomalounku 

šine) stále kupředu. Pak konečně přijdou 

prázdniny. Kolikáté? Třetí? Páté? Sedmé? Zkrátka 

přijdou, stejně jako každý rok. Stejně jako každý 

rok se paštikáři vyvalí do Chorvatska, mufloni se 

převalí přes hrady a zámky a pivaři se rozvalí u 

stopadesáté reprízy nejmenovaného 

normalizačního seriálu o budování příkladné 

socialistické vesnice. O letních prázdninách 

prostě dominuje čas cyklický, čas návratů a 

opakování zažitých rituálů. À propos, proč 

vlastně letní prázdniny a proč celý červenec a 

srpen? Vždyť je to (nejen) pro dětský mozek až 

strašidelně dlouhý výpadek jakýchkoliv 

pracovních návyků… Nu, prázdniny se zavedly 

v době, kdy více než 80 % populace bylo 

zaměstnáno v zemědělství, a kdo měl ruce a 

nohy (či alespoň dětské ručičky a nožičky), 

musel na pole sklízet úrodu. Nyní se na 

zemědělské produkci podílí necelá 4 % 

zaměstnaných a dětská práce je již dávno 

zakázána, ale data prázdnin se nemění. Poučení: 

plynutí času se dá měřit na krátkodobé periody, 

zpravidla orámované lidskou pamětí, ale i 

mnohem delší epochy, vymezené třeba trváním 

uměleckých slohů, panovnických dynastií, dob 

ledových a meziledových – ve srovnání s nimi je 

„pouhých“ 250 let s dvouměsíčními prázdninami 

ještě celkem krátký časový úsek. 

Co o prázdninách podniknout? Těžká otázka, 

vždyť máte najednou tolik volného času… Tak 

zrovna volný čas si člověk „vynalezl“ zhruba 

v polovině 19. století. Tedy v době počátků 

turistiky, zájmu o krajinu a památkovou péči. Ale 

pozor, také v době, která spolu se zavedením 

železničního jízdního řádu, který se měřil na 

minuty, naučila lidi spěchat a nestíhat! Ano, i o 

prázdninách se někdy stane, že prostě nestíháte: 

letadlo do Chorvatska, poslední prohlídku 

zámku, začátek normalizačního seriálu nebo 

něco úplně jiného. Raději Vám ale přeji 

podstatně více chvil, kdy je Vám upřímně jedno, 

že Váš vlak má 20 minut zpoždění, protože volný 

čas utíká tak nějak pomalu… Krásné léto! 

 

                                                Ladislav Futtera 



VÝBĚROVÝ ZÁJEZD 
ANEB „SMETÁNKA“ ODJELA OTESTOVAT KVALITU 

VODY DO ITÁLIE 

  Bylo pondělí 8. května, když se už do tmou 

zalité Boleslavi začali shlukovat vybraní studenti 

na zájezd do Itálie. Bezpečnostní kontrolou prošli 

všichni pasažéři, takže jsme se mohli nalodit a 

jeden ze dvou našich kapitánů se ujal 

autobusového kormidla a vydali jsme se směr 

Innsbruck. Bylo to jiné usínání než to obvyklé 

v pondělí. České dálnice mají totiž výbornou 

vlastnost, a to takovou, že poznáte, kdy jste 

v Česku a kdy v Rakousku. Asi hodinu po půlnoci 

se přestalo ozývat z podvozku našeho vozidla 

„tdm, tdm“, tudíž jsme zjistili, že se nacházíme u 

našeho jižního souseda.  

 



 

PRŠÍ, PRŠÍ, JEN SE LEJE!  

Ranní slunce nás tentokrát neprobudilo, protože 

žádné nevyšlo. Dlouhý pás tlakové níže přes 

celou severní Itálii. Z ČR přichází MMS s fotkou 

nádherně slunečné rodné vísky. Všude dobře, 

doma nejlíp. Uvědomil jsem si, že to platí 

dvojnásob. Těšil jsem se na výlet do historických 

měst. Snídaně ušla, v měřítku ostatní 

konkurence, ale byla božská oproti večeři. Směr 

město zamilovaných, ovšem pro nás, milovníky 

fotbalu, především bývalé působiště českého 

reprezentanta Antonína Baráka, tedy Verona. 

Zajímavé bylo pozorovat místní otravné pouliční 

prodavače. Doslova na každém rohu vnucovali 

turistům deštníky. Říkal jsem si, co ti lidé dělají, 

když neprší? Prý prodávají brýle, zjistil jsem. 

Pozvolna jsme se dostali až pod onen slavný 

balkón, ze kterého prý vyšla Julie a pod kterým 

na ni čekal Romeo. Velice zajímavá turistická 

atrakce. Přejezd do Boloně se také vydařil. Čekal 

nás oběd.  

Doufal jsem v tradiční boloňské špagety. Chyba 

lávky. Boloňskou omáčku jsem sice dostal, ale o 

špagetách pochybujte. Evidentně výmysl 

inovativních českých školních vývařoven. Za 

tučný příplatek velice dobré jídlo, italské. Čekala 

nás už jen Padova. Město, kde jsme viděli místní 

koloseum i místní náboženské stavby. Avšak za 

stále vytrvávajícího deště nic moc, ale bohužel 

hezké počasí jsme nechali v Česku. Večerní horor 

v hotelové jídelně se opakoval. Já byl ale velice 

natěšený na jinou událost. Hrála se Liga Mistrů. 

Italské derby. Milánské derby. V semifinále. Pro 

milovníka fotbalu? V Itálii? Něco neuvěřitelného. 

V pěkném sportovním baru s několika fanoušky 

obou milánských celků. Následně už jen rychlý 

přesun na hotel a jít spát. Dobrou!  

 



BUZOLA UKAZUJE NA SEVER, SOUDRUZI.  

Poklidné, rozpršené čtvrteční ráno. Ničím 

nerušená snídaně. Už jsme se cítili jako Italové. 

V momentě, kdy jsme se z Itálie začali vracet. 

Den plný dobrodružství, ale zejména strávený na 

cestách. Bohužel s naším odjezdem se také 

vyčasilo, náhoda? Nemyslím si. Naneštěstí ani 

slibované moře jsme nespatřili. Nezbyl čas, 

říkali. Alespoň hezkou, ale malou Aquileiu jsme 

mohli poznat, ale jinak už jsme na dálku 

vyhlíželi Alpy a s nimi také přechod na hranicích 

s Rakouskem. Příjezd do místa určení proběhl 

jen asi po třech couváních, slušný výkon. Jak už 

jsem na začátku psal: Za vším hledejte řízek. 

K večeři byl, ano, již dříve zmiňovaný rakouský 

Schnitzel. Pro několik studentů častější jídlo 

nežli těstoviny, pizza i zmrzlina zároveň. Velice 

moderní a skromné ubytování se spoustou 

možností vyžití. Horolezecká stěna, herna, 

jídelna a mnoho dalšího. Člověk by řekl, že čím 

dál od moře, tím lépe, alespoň co do kvality 

služeb. Mnoho lidí už se těšilo domů, protože 

déšť neustával. Za deště jsme šli také spát. 

Dobrou!  

PODLE ZVUKU DÁLNICE UŽ JSME DOMA, 

ŽE?  

Ráno ve Villachu bylo zajímavé. Prošli jsme si 

historickou část města a vydali se do autobusu 

směr Mladá Boleslav, ale s krátkou zastávkou. 

V největším jeskynním komplexu byl náš 

reportér Jakub Křováček, který o se svém 

zážitku rozepsal na stránce 14. Ode mne je to 

vše, protože na následné hezké české „tdm, tdm“ 

už jsem si zvyknul. Snad příště vyrazíme někam 

k rovníku, abychom s tím deštěm počítali 

rovnou! Mějte se fajn!  





INTELIGENCE 
BEZ SCHOPNOSTI MYSLET 





VALÍME DO ŠTATLU  
ANEB VÝLET AŽ DO BRNA! 

  Náš výlet započal na vlakovém nádraží v Mladé 

Boleslavi, odkud nás cesta zavedla nejprve do 

Kolína. S příjezdem do Brna bylo na čase se 

přesunout z hlavního nádraží až k našemu 

ubytování, kde na nás čekalo velké překvapení. 

Stáli jsme totiž před bunkrem! Tam jsme si pouze 

odložili věci a pak pořádně odstartovali náš 

nabitý program.  

Po vydatném obědě v Akademické menze 

Masarykovy univerzity jsme se vydali rovnou do 

univerzitního kina Scala. Zde jsme se 

prostřednictvím prezentace od samotných 

studentů dozvěděli velké množství zajímavých 

informací o univerzitě. Na konci jsme si naše 

nově nabyté vědomosti mohli ověřit pomocí 

interaktivního kvízu v programu Kahoot a tři 

vítězové získali dokonce odměnu! 

Po společném programu následoval první velký 

třesk, v jehož rámci jsme se rozdělili a po 

menších skupinách pokračovali v prozkoumávání 

toho, co nám MUNI nabízí. Na základě našich 

volitelných seminářů či vlastní volby jsme se 

vydali na konkrétní fakulty. K výběru se nabízela 

fakulta informatiky, sociálních studií a 

ekonomicko-správní. Na každé z nich byl 

připraven informační blok se zaměřením na  

  



nejpodstatnější informace o jednotlivých oborech 

fakulty, jež byl veden právě studenty MUNI. Na 

fakultě informatiky byla přednáška doplněna 

interaktivní činností v podobě hry na téma 

kybernetická bezpečnost.  

Naše odpoledne bylo jednou velkou výpravou 

plnou dobrodružství a objevování! Opět bylo 

připraveno více cest, po kterých jsme se mohli 

vydat. Někteří studenti si doslova vyšlápli k 

proslulému brněnskému parku Špilberk, kde je 

očekávala atmosféra plná historie a přírodního 

kouzla. Jiní si zvolili divadelní představení, jež je 

vtáhlo do světa emocí a umělecké vášně… A 

dokonce existovala i skupinka, která se rozhodla, 

že nezamíří vlastně vůbec nikam, čekala je totiž 

fascinující přednáška o naší noclehárně, Bunkru 10

-Z, který nám nabízel unikátní pohled do dob 

studené války. Původně se jednalo o protiletecký 

kryt, jenž vznikl v kopci Špilberk za 2. světové 

války jako úkryt před bombardováním, atomový 

kryt byl dobudován v roce 1959. Měl po dobu tří 

dnů pojmout až pět set osob. Tento zážitek přinesl 

do našeho dne vzrušení, ale také jistou tajuplnost. 

„Je to jako cesta časem,“ prohlásil nadšeně jeden 

z našich průvodců, jehož slova zazněla 

v doprovodném programu.  

Druhý den, po chutné snídani, jakou nám bunkr 

nabídl, jsme se podívali do Vily Tugendhat. Tento 

architektonický skvost, navržen slavným 

architektem Ludwigem Miesem van der Rohe, je 

nejen významným příkladem modernistické 

architektury, ale zároveň součástí seznamu 

světového dědictví UNESCO. Její minimalistický 

design a propojení interiéru s venkovním 

prostředím ji řadí mezi mistrovská díla, jež láká 

návštěvníky z celého světa.  

Kam jsme se podívali v podstatě hned poté? 

Studenti, opět na základě své volby, navštívili buď 

Ústavní soud ČR, nebo Mendelanium, jinak také 

známé jako interaktivní muzeum genetiky. To 

nabízelo velmi nevšední zážitek a Ústavní soud 

zase výklad v překrásném prostředí stavby, kterou 

navštívila i sama bývalá anglická královna Alžběta 

II. v roce 1996. Její tehdejší přítomnost je dokonce 

označována jako „nejvýznamnější návštěva, jakou 

Brno zažilo“.  

Celkově lze říci, že naše exkurze do Brna byla i 

přes menší nedostatky obohacujícím zážitkem. 

Získali jsme nejen nové znalosti a informace, ale 

také jsme prožili dobrodružství, jež nám rozšířila 

naše obzory. Brno je skvělé město plné historie, 

kultury a přírodní krásy, které stojí za to navštívit!  



NEXT TALK 
POPRVÉ! 

Historicky první a jistě ne poslední Next Talk, 

který vytvořili tři studenti z 2. A. Více než 

dvouhodinové povídání bylo vtipné, ale také 

velice naučné a zajímavé, alespoň tedy dle 

ohlasů studentů. Samotný Robert Záruba celou 

akci zhodnotil takto: „Ještě mi prosím dovolte, 

abych před vámi velmi ocenil celou myšlenku a 

celý pořad. Bylo to výborně připravené. Já na 

besedy takhle párkrát za rok jedu, ale byli jste 

opravdu výborně připravení. A pokud tedy toto 

byl první díl, tak jsem hodně zvědav na ty další. 

Samozřejmě výběr hosta se povedl (publikum 

se směje). Ve skromných podmínkách, bez 

nějaké okázalosti, ale zase hezky udělaný 

kousek, takže ode mě velký respekt!“ Na svém 

twitterovém účtu následně publikoval tento 

příspěvek:  

(S ROBERTEM ZÁRUBOU) 



Na celý Next Talk se můžete podívat 

na You Tube kanále Next Talk nebo po 

načtení tohoto QR kódu:  



ZA LEDOVÝM  

ZMĚNA PLÁNU  

Po přespání v rakouském Villachu a vydatné 

snídani se dozvídáme o změně programu. Jsme 

totiž na poznávacím zájezdu do Rakouska a Itálie 

(o kterém jste si mohli přečíst na stranách 4-7) 

a máme před sebou návrat do České republiky a 

s ním spojenou poslední aktivitu, a to výšlap na 

vrchol Dobratsch, který se nachází  

 

nedaleko Villachu. Vzhledem k velké mlze se ale 

program ruší a odjíždíme z tohoto malebného 

městečka pryč. Cestou se dozvídáme o 

náhradním plánu, kterým má být návštěva 

ledové jeskyně, nacházející se nad městem 

Werfen na cestě k Salzburku.  

 

KRÁLOVSTVÍM DO  
WERFENU 



ZÁŽITKY, NEBO UŠETŘENÉ PENÍZE? 

Pomalu vyjíždíme z mlhavého počasí a při tom se 

dozvídáme i podrobnosti o ledové jeskyni. Podle 

popisu se má jednat o největší ledovou jeskyni 

světa a celý nápad vypadá velice zajímavě. S tím 

ale souvisí i cena, která se vzhledem k nutnosti 

přepravy lanovkou vyšplhala do nižších desítek 

eur. Autobus tedy zasáhla výrazná vlna odporu, 

jelikož někteří účastníci zájezdu už dále nechtěli 

poznávat, ale pouze uskutečnit zastávku na 

nákupy a odjet domů. Po poměrně vypjaté hádce 

mezi oběma stranami ale naštěstí dali vedoucí 

zájezdu ještě jednu šanci a stanovili minimální 

počet žáků pro návštěvu jeskyně. Podařilo se tedy 

ještě sehnat pár dobrovolníků, již půjčili peníze 

těm, kterým už jejich úspory nestačily, a rozhodlo 

se uspořádat zastávku na tomto místě. 

 

POŘÁDNÁ DÁVKA ADRENALINU… 

Dojíždíme do Werfenu, po cestě se ještě od pana 

průvodce dozvídáme zajímavosti o místním hradu 

a s velkým zájezdovým autobusem vjíždíme na 

úzkou asfaltovanou silničku vedoucí kamsi do hor. 

Jen díky obdivuhodným zkušenostem našich řidičů 

se po trase úspěšně vyhýbáme protijedoucím 

autům, a dokonce i dalšímu autobusu a zvládáme i 

situaci, kdy s námi autobus doslova začal 

v nejprudším místě silnice sjíždět pozpátku dolů. 

Za chvíli již přijíždíme na poněkud rozšířený 

plácek silnice, označený jako parkoviště pro 

autobusy. Ti, kteří výletu nakloněni nebyli (v čele 

s Karlem Schambergerem, což je také důvod, proč 

je jedna část reportáže ze zájezdu suplována tímto 

článkem), jsou nuceni až do doby našeho návratu 

zůstat v horách u autobusu a my, kteří jsme se pro 

návštěvu jeskyně rozhodli, vystupujeme a 

odcházíme dál po silničce až k malým parkovištím 

u vstupní haly. 

MLHA TAK HUSTÁ, ŽE BY SE DALA KRÁJET 

Po nákupu lístků a vyjasnění problému s věkovou 

kategorií se za turnikety odhaluje písčitá cestička 

vedoucí k dolní stanici lanovky. Během této krásné 

procházky zdoláváme několikametrové převýšení 

a asi za dvacet minut dorážíme k lanové dráze, 

která je se svým sklonem až 50° nejprudší 

lanovkou Rakouska. Tříminutovou jízdou 

zdoláváme velké převýšení a mnozí z nás jsou 

nuceni čelit strachu z toho, jaké propast se pod 

námi otevírá. Za chvíli jsme již nahoře, počkáme 

na ostatní skupinky a dalších dvacet minut 

opakujeme procházku po písčitých cestičkách, 

z části vytesaných do hor. Čím více k vrcholům se 

dostáváme, tím je výhled matnější a za chvíli už 

kličkujeme po cestičce s pouhou viditelností na 

pár metrů. Nakonec se ocitáme pod skalním 

převisem a čekáme na naše anglicky mluvící 

průvodce. 



DOKONALÁ ATMOSFÉRA… 

Po příchodu se nám hlavní průvodce krátce 

představí a dovolí nám, že si i přes zákaz můžeme 

během kilometrové prohlídky pořizovat fotografie 

tohoto jedinečného místa. Každý třetí dostává 

dobové lucerničky s otevřeným ohněm, se kterými 

sem chodili již první objevovatelé, a s touto 

působivou atmosférou žlutých přírodních světel se 

přesouváme do vraty uzavřené ledové jeskyně. 

Obdivujeme jen pouhý zlomek této ledové jeskyně, 

který obklopuje úctyhodných 30 000 metrů 

krychlových ledu, který je na několika místech až 

20 metrů tlustý. Po naší cestě, která pokračuje po 

více než 700 schodech, se na několika místech 

zastavujeme a s nadšením posloucháme výklad 

pana průvodce. 

100 000 000 LET A STÁLE ROSTE! 

Při jedné ze zastávek se dozvídáme stáří této 

jeskyně, které se pohybuje okolo sta milionů let. 

Za tu dobu jeskyně narostla do úctyhodně délky 

více než 42 kilometrů do okolních hor a díky své 

poloze netaje, ale dokonce přibývá. Po polovině 

okruhu zdoláváme nastoupaných 134 výškových 

metrů po schodišti zpět dolů, podnikáme pár 

posledních zastávek a oslněni světlem, na které si 

naše oči během hodiny a půl strávené v jeskyni 

odvykly, opouštíme toto úžasné, i když poněkud 

skryté místo. Jakmile se aklimatizujeme na okolní 

podmínky, doslova nestačíme věřit svým očím. Za 

18 metrů vysokým a 20 metrů širokým skalním 

převisem se během naší nepřítomnosti rozpustila 

téměř veškerá oblačnost a rozprostřely se před 

námi úchvatné výhledy. 

KAVKY, NEKONČÍCÍ VÝHLEDY A FOTKA DO 

ŠKOLNÍ KRONIKY 

Pod skalním převisem ještě chvíli obdivujeme 

poletující kavky, když se po chvíli vydáváme na 

cestu zpět. Neustále obdivujeme krásu okolních 

hor i vzdálenějších ledovců a po známé trase se 

dostáváme k lanovce, nedaleko které si ještě 

stíháme udělat společnou fotku. Během jízdy dolů 

ještě s odkazem na lanovou dráhu vedoucí na 

Schilthorn probíráme bondovky a dalších dvacet 

minut jdeme pěšky až k vstupní hale. Zde probíhá 

nákup suvenýrů a po více než třech hodinách nás 

na parkovišti vítají ostatní. Sjíždíme autobusem 

dolů do Werfenu a po dálnicích se vracíme na náš 

původní kurz Mladá Boleslav. 

A CO SI ODNÁŠÍME? 

Kromě hmotných suvenýrů si vezeme domů mimo 

jiné dobrý pocit, že jsme se dobře rozhodli a o tuto 

příležitost nepřišli, nebo například hromadu fotek, 

kterými můžeme tento zážitek alespoň trochu 

přiblížit i těm, kteří se na toto místo nepodívali. 

Mnozí z nás se na vlastní pěst přesvědčili, že 

peníze nejsou všechno, a také jsme si ujasnili, že 

každý má jiné zájmy a že zvládneme dospět ke 

kompromisu, i když je situace velmi napjatá. Tím 

největším ziskem je pro nás ale ten neuvěřitelný 

zážitek, na který budeme ještě dlouho vzpomínat. 

Dovolte mi tento článek zakončit slovy pana 

profesora Kudry, který na otázku, jaké to tam 

nahoře v horách bylo, odpověděl slovy: „Bylo to 

něco, co se vidí jen párkrát za život.“ 



REDAKCE STUDENT REVUE  
JE DRUHÁ NEJLEPŠÍ  
V KRAJI V SOUTĚŽI ŠKOLNÍ  
ČASOPIS ROKU  

Dne 26. května se na pražské Vyšší odborné 

škole publicistiky konalo vyhlášení krajského 

kola soutěže Školní časopis roku 2023. Soutěže 

se také účastnila naše redakce za školní časopis 

Student revue. Po úvodním slovu několika 

novinářů se přistoupilo k vyhlášení výsledků. 

V nabité konkurenci se naše redakce umístila na 

stříbrném místě za Gymnáziem Jiřího Ortena 

z Kutné Hory. Náš časopis jednoznačně vyčníval 

všestranností, zpravodajstvím a informovaností. 

Šéfredaktor Karel Schamberger úspěch 

okomentoval takto: „Jsem opravdu nadšen. Před 

desíti měsíci jsem přebíral redakci a musel jsem 

sestavit co možná nejlepší a nejodpovědnější 

redaktorský tým. Jak je vidět, povedlo se to. 

Ostatní školy se většinou ve svých časopisech 

zaměřují jen na svá oblíbená témata. Jsem 

velice rád, že naše médium funguje také jako 

informační zdroj toho, co se na škole děje. To vše 

je vždy doplněno o literární kousky. Zvláštní 

poděkování míří p. prof. Futterovi, který naše 

médium zaštiťuje. V neposlední řadě také 

našemu hlavnímu grafikovi Danielu Křístkovi, 

díky kterému mají naše písmenka tvář. Pánové, 

díky! Pokud nebude nikdo v redakci proti, budu 

se o post šéfredaktora ucházet také nadále, 

protože si myslím, že svou práci odvádím 

kvalitně ;-) Těším se na další rok!“  



ČMELÁCI  
NA RAFTECH  

Ve středu 31. května 2023 vyrážíme spolu se 

Základní školou speciální splouvat velmi 

populární a nenáročný úsek Malá Skála – 

Dolánky. Scházíme se v neúplném počtu již u 

budovy školy a opožděnci se o něco později 

připojují až na nádraží Mladá Bolesla město či po 

přejezdu na hlavním nádraží. Právě zde se 

dozvídáme konkrétnější podrobnosti k organizaci 

a vydáváme se vlakem na Malou Skálu. Zvolením 

stejného data se čirou náhodou v relativně 

malém vlaku potkáváme s dalšími školními 

skupinami a „pereme“ se o místo k sezení. Po 

příjezdu je ještě zapotřebí rychle zkontrolovat, 

zda jsme žádného člena posádky nenechali ve 

vlaku, a můžeme pokračovat do samotného 

kempu.  

 



Zanedlouho již přicházíme do relativně plného 

tábořiště, kde se již některé skupiny vydávají za 

týmž dobrodružstvím, které čeká nás. 

Doprovodíme některé děti na toaletu a poté se 

jdeme převléct a odložit si přebytečné věci do 

doprovodného vozidla. Téměř všichni jedinci jsou 

naprosto samostatní a zvládají si tuto část 

zařídit sami či jen s lehkou dopomocí. Poté se již 

rozdělujeme do skupinek po šesti až sedmi 

lidech. V každém raftu je minimálně jeden 

zkušený kormidelník, jeden až dva dobrovolníci 

z gymnázia a dvě až čtyři děti. Ve skupinkách se 

vydáme do půjčovny pádel a vest. Některé děti 

se připravují na pádlování, jiné si je jen osahají a 

zkouší si s ním různé manévry! Konečně 

nasedáme na rafty a necháváme se odnést 

téměř nehybnou a nehlubokou řekou.   

Již po několika metrech tak přichází první 

drhnutí, kvůli kterému musíme vystoupit a raft 

postrčit. Následně nám už nic nebrání v cestě a 

my můžeme pokračovat. Vlasy nám ovívá vítr, 

sluneční paprsky se opírají do celého těla a děti 

mají radost ze společně strávené chvíle – tak by 

se dala popsat celá cesta. Někteří odvážlivci 

z řad dětí se dokonce sami pádla ujímají, a tím 

výrazně přispívají k chodu cesty. Ostatní obdivují 

třpytivou hladinu vody a vše, co je ukryto pod ní. 

Děti pod ní objevují všemožné poklady, které 

voda unáší. Mnozí se chopí příležitosti a z výletu 

si odnáší originální suvenýr. Podstatnou část 

tvoří větvičky, avšak někomu štěstí velmi přálo a 

voda mu přináší k našemu údivu i jablko. Nyní 

však už vidíme výstupové molo, a tím naše 

dobrodružná cesta končí.  

Po krásné projížďce připlouváme do cíle a 

pomáháme s bezpečným vyloďováním dětí. 

Nakládáme rafty, pádla a vesty a vydáváme se 

krátkou písčitou cestou směrem k občerstvení a 

autům s věcmi. Následně se u vozů snažíme 

pomoci dětem s převlékáním do suchých šatů. 

Jakmile jsou hotovy, část dětí odjíždí v autech a 

skupinka jedoucí vlakem zůstává, aby se 

občerstvila. Bohužel na jídlo a pití čekáme ve 

dlouhé frontě, způsobené frekventovaností 

kiosku. Nakonec se na všechny dostává řada a 

už si jen užíváme krásný slunečný den, děti si 

samy hrají na hřišti a radují se z chutných 

dobrot, jež si nakoupily. Odpočatí poté míříme na 

blízkou vlakovou zastávku, kde si, během čekání, 

tento výlet všichni pochvalujeme.  

V Dolánkách nasedáme na vlak, který nás dováží 

zpět domů. Ve vlaku je opět plno, ale i tak jsme 

se všichni pohodlně usadili. Někteří se od nás 

odpojili již dříve, ale akce oficiálně končí až 

v Mladé Boleslavi. Po zdařeném přestupu se 

v půl čtvrté zbylá skupinka lidí dostává do 

konečné destinace – Mladá Boleslav město. 

Zatímco sem pro některé žáky přijeli rodiče, jiní 

odchází zpět do školy, a i pro nás tato akce 

končí.  

Jedná se již o několikátou spolupráci se Základní 

školou speciální. Ačkoliv bylo v Jizeře málo vody 

a my jsme raft častěji tlačili, než v něm jeli, tak 

jsme si celý výlet nadmíru užili. Děti byly šikovné 

a bezproblémové, tudíž jsme se obešli bez 

jakýchkoliv komplikací. Za tři měsíce má škola 

25. výročí od jejího založení a my se nemůžeme 

dočkat další akce, jejíž součástí nám bude 

umožněno být.  



JAK JSME  

  Pět minut. Deset minut. Patnáct minut. 

Předseda tě zve na místo zkoušky. Trhneš sebou, 

jako bys neslyšela. Pak jdeš váhavým krokem ke 

stolu. Nevypadáš, že to bude nějaký skvělý 

výkon. Pohyby zmatené – ano, sem si sedni, 

dobrý den, já Tě dnes budu zkoušet z češtiny, víš? 

Jasně, nebude to žádný skvělý výkon. Pohled 

uhýbá hned, jak se naše oči střetnou. Dáme se do 

toho, ať to máme, já i ty, za sebou. 

„Čímpak chcete začít?“ ptám se, abych ti pomohl 

oddálit to místo, které se ti zdá 

nejproblematičtější. „Takže kontextem 

začneme?“ navrhuji, když vykoktáš, že začneš 

nejdřív o autorovi. Kontext? V očích panika. 

Dobrá, dobrá, nebudeme hned ze začátku tak 

šermovat slovy, která tě děsí. „Povězte nám něco 

o životě a díle autora, ano?“ Teď se ukáže – 

nejnáročnější část zkoušky, ostatní už s trochou 

štěstí zvládneš, ale tady musíš znát roky, jména, 

pojmy atd. Mluvíš pomaličku, pořád mě přitom 

pozoruješ, co tomu jako řeknu. Jako kdybys 

chtěla přejít listopadový led na rybníce. Který se 

může probořit každou chvíli. Kývám hlavou, jen 

pokračuje, pokračuj. „A nějaké další dílo autora?“ 

No tak, stačí ta první odpověď správně – pak už 

si budeš důvěřovat a zvládneš to. Najednou si 

přestala, těkáš očima z místa na místo. Hlavně 

mluv, prosím tě, hlavně nesmíš mlčet. Jakmile 

jednou člověk mlčí, hodně těžko se zas 

rozpovídá. Když tlačíš do kopce balvan a zastavíš 

se, už s ním nehneš… „Bídníci?“ – Super, tohle 

jsem teda nečekal, ale super, zaplaťpánbůh!  

„Výborně, tak přejdeme k rozboru uměleckého 

textu?“ Už se i pousměješ, když mluvíš. Tohle zas 

není tak těžké. Máš toho sice před sebou na 

papíře strašně moc napsáno, ale nečteš to, ani 

se nepodíváš, to je škoda, neříkala bys pořád 

dokola ty čtyři věci, které jsem ti už asi dvakrát 

odkýval. Čas běží, to je dobře, za chvilku už 

půjdeme na neumělecký text a ty mi budeš tvrdit, 

že funkční styl je popis, jako každý, a já se pak 

zeptám, které další slohové postupy znáte, abych 

jako zavedl řeč na to, že popis je slohový postup, 

nikoliv funkční styl. 

MATUROVALI 



„A máme tu tedy neumělecký text. Co byste 

řekla, že je to za funkční styl?“ Chvíle váhání. 

Nervózně si pohráváš s prstýnkem. „Pu-bli-

cistický?“ Jak kývu, tak se ti vrací důvěra. „A 

kdybyste mohla uvést ještě nějaký?“ ptám se. 

„Popisný?“ vystřelíš. Jistě, tohle muselo přijít, 

sám si za to můžu… 

Poslední minuta, kolegyně mi už dýchá na záda a 

významně naznačuje, že jí sedím na místě. Takže 

ještě poslední otázečku – jazykový rozbor. 

„Najdete nějaké osobní zájmeno?“ „Já?“ 

Poděkování, zmatený odchod a jistota, že je to 

naposledy, co jsme spolu takhle mluvili, víš? Za 

pár měsíců budeš na univerzitě a možná se jen 

někde potkáme na ulici. Možná si pokyneme na 

pozdrav, možná budeš dělat, že mě nevidíš. Ale 

to už já neovlivním. Nedá se říct, že je mi to líto, 

ale život takové situace prostě přináší. 



JAK SE TVOŘILO  

 Podle rozsudku filmové komise skládající se 

z našich vyučujících němčiny mohou za svůj 

výkon získat ve své kategorii či ročníku cenu 

Zlatého medvěda. Nám se tak podařilo ve 

druhém ročníku dne 13. 5. 2022 s naším 

reportážním videem KEINE ZENSUR, které 

odstartovalo naši filmovou kariéru, stejně jako 

přípravu na další ročník. 

Již onen výherní den jsme věděli, že tento nesmí 

být poslední. Tohle byl teprve začátek. A proto 

začal náš vedoucí týmu, režisér a scenárista 

Daniel Křístek pomalu spřádat další 

„Meisterstück“. Po prázdninách přišel 

s myšlenkou černobílého filmu s náladou 30. let 

minulého století. Návrh zněl poutavě a my ho 

nechali prozatím ležet ladem. Během této 

kreativistické pauzy jsme se rozhodli zlepšit naši 

technickou základnu, což se po Vánocích 

podařilo, a to ve formě kamery s příslušenstvím 

či greenscreenem. Rozšíření potřeboval i náš 

štáb, ke kterému se oficiálně připojil Pawel 

Grundman a nově i Jonáš Rábel. Následně přišel 

zvrat v plánovaném scénáři, který nejenže 

nabral barev, ale zároveň hlavní postavy – 

Indiana Jonese. Ten měl přijet na gymnázium 

hledat nějakou relikvii. Tato varianta se úspěšně 

nasadila na zveřejněné téma „Alles Gute“. Bylo 

rozhodnuto a my mohli natáčet.  

Kde nic, tu nic. Týdny plynuly, ovšem záběry 

nepřibývaly. Měli jsme plné ruce práce s jiným 

projektem, a tak jsme se dostali do časového 

presu. Ovšem při první příležitosti jsme vybaveni 

kostýmy natočili první záběry, tudíž estetické 

intro a greenscreen. Další na řadě byla dnes již 

ikonická „výslechová“ scéna, jejíž natáčení 

proběhlo bez sebemenších potíží. Termín 

odevzdání nám neúprosně dýchal na záda, ale 

čas na dokončení záběrů nebyl, neboť o 

víkendech se nemohl štáb nikdy sejít, ať 

z důvodů rodinných oslav, nebo filmových 

workshopů. Nám tedy bylo jasné, že se bude 

muset točit v týdnu, což se samozřejmě nikomu 

nechtělo, ale zbývaly nám pouze záběry 

z gymplu, takže jsme moc na výběr neměli, což 

ale dalo za vznik legendárním záběrům, jako je 

bojová scéna ve vyhlášeném podniku „školní 

kantýna Gymnázia Dr. Josefa Pekaře“.  

MISTROVSKÉ DÍLO 



 Pak přišel bod zlomu – termín odevzdání a my 

nemáme ani zdaleka hotovo. Co se teď stane? 

Nafasují nám všem pětky a my se budeme moct jít 

klouzat, to se stane. Zázraky se však někdy dějí a 

jako blesk z čistého nebe přistálo na učebnu 

oznámení o prodloužení termínu. Jsme 

zachráněni. Měli jsme profesionální vybavení, 

nadané herce a sehraný štáb, jediné, co nám 

předtím scházelo, byl čas, který jsme najednou 

získali. Bez otálení jsme popadli tuto šanci za 

pačesy a začali dotáčet chybějící scény. Jednou 

z nich bylo i dechberoucí finále odehrávající se 

v největších výšinách našeho gymnázia, které pak 

nabere nečekaný spád. 

Máme tedy dotočeno… Konečně, zbývá už jenom 

poslat záběry do střižny za profesionálním 

střihačem Tomášem Jeřábkem, který díky svému 

oku detailisty a dlouholetým zkušenostem dokázal 

celý snímek sestříhat v podstatě za jediný den, a 

tak se dne 6. května zrodil další mistrovský 

kousek zvaný „Indiana Jones und der verlorene 

Tutanchamun“, který si ukořistil první místo 

v Berlinale Gymnázia Josefa Pekaře. 

Fin. 
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